

**United Nations**  **Nations Unies**

HEADQUARTERS • SIEGE      NEW YORK, NY 10017

TEL.: 1 (212) 963.1234 • FAX: 1 (212) 963.4879

Distr. RESTRICTED  
PRS/2014/CRP.23

ORIGINAL:  
SPANISH/ENGLISH

**THIRD INTERNATIONAL DECADE FOR THE ERADICATION OF COLONIALISM**

**Pacific regional seminar on the implementation of the Third International Decade for  
the Eradication of Colonialism: accelerating action**

**Denarau, Nadi, Fiji  
21 to 23 May 2014**

**STATEMENT BY**

**THE REPRESENTATIVE OF CUBA**

**INTERVENCIÓN SOBRE PUERTO RICO DE S. E. SR. OSCAR LEON  
GONZALEZ, EMBAJADOR, REPRESENTANTE PERMANENTE ALTERNO  
DE CUBA ANTE LAS NACIONES UNIDAS EN EL SEMINARIO REGIONAL  
DEL PACÍFICO, EL 22 DE MAYO DE 2014, EN FIJI.**

Señor Presidente:

El 28 de septiembre de 2014 se conmemorará el 146 Aniversario del Grito de Lares en Puerto Rico, que dio comienzo en esa hermana nación a la gesta independentista en contra del colonialismo español.

El 25 de julio se cumplirán 116 años de la intervención de los Estados Unidos en Puerto Rico. Sin embargo, tantos años de dominio colonial no han sido suficientes para arrebatarle al pueblo de Puerto Rico su cultura, su identidad y sus sentimientos nacionales. Por sí sólo, ello demuestra ya incalificable vocación de independencia arraigada en ese hermano pueblo.

Ya suman 32 las resoluciones y decisiones adoptadas por el Comité de Descolonización sobre la cuestión de Puerto Rico, todas presentadas por Cuba con el copatrocino en los últimos años de Bolivia, Ecuador, Nicaragua y Venezuela. En los últimos 14 años nuestra resolución sobre el tema ha sido adoptada en el Comité por consenso.

Puerto Rico se consolida como tema en la agenda de la Comunidad de Estados Latinoamericanos y Caribeños (CELAC), cuyos líderes reunidos en la Segunda Cumbre de la Comunidad, los días 28 y 29 de enero de 2014, en La Habana, Cuba, reiteraron el carácter latinoamericano y caribeño de Puerto Rico y que se trata de un asunto de interés de la CELAC. Además las Jefas y los Jefes de Estado y de Gobierno de la CELAC se comprometieron a seguir trabajando en el marco del Derecho Internacional, y en particular, de la Resolución 1514 (XV) de la Asamblea General de las Naciones Unidas para lograr que la región de América Latina y el Caribe sea un territorio libre de colonialismo y colonias

Para Cuba, la presentación de la resolución sobre Puerto Rico en el Comité Especial de Descolonización es muestra de su compromiso histórico con el hermano pueblo de Puerto Rico y con sus patriotas, que a lo largo de varios siglos han dado conmovedores ejemplos en la lucha por la autodeterminación e independencia, no sólo de Puerto Rico, sino también de Cuba

Cuba recuerda que la resolución adoptada por consenso en el C24 el pasado año, entre sus elementos principales, reafirma el derecho inalienable del pueblo de Puerto Rico a la libre autodeterminación e independencia y reitera que el pueblo de Puerto Rico constituye una nación latinoamericana y caribeña con su propia e inconfundible identidad nacional.

La referida resolución llama también al Gobierno de los Estados Unidos a asumir su responsabilidad de propiciar un proceso que permita al pueblo puertorriqueño ejercer plenamente su derecho inalienable a la autodeterminación y la independencia; expresa profunda preocupación por las

acciones llevadas a cabo contra independentistas puertorriqueños; insta al Gobierno de Estados Unidos a que complete la devolución de todas las tierras ocupadas en Puerto Rico y las instalaciones de Vieques y Ceiba; y pide al Presidente de los Estados Unidos liberar a los presos políticos puertorriqueños que cumplen condenas en prisiones norteamericanas: Oscar López Rivera, cuyo caso es de carácter humanitario y Norberto González Claudio.

El pueblo puertorriqueño contará invariablemente con nuestra solidaridad. Cuba seguirá defendiendo el derecho legítimo del pueblo de Puerto Rico a su libre autodeterminación e independencia.

Muchas gracias

**STATEMENT ON PUERTO RICO DELIVERED BY H.E. MR. OSCAR LEON  
GONZALEZ, AMBASSADOR, DEPUTY PERMANENT REPRESENTATIVE  
OF CUBA TO THE U.N. AT THE REGIONAL PACIFIC SEMINAR  
22 MAY 2014 IN FIJI**

Mr. President,

Next September 28, 2014 will be the 146<sup>th</sup> Anniversary of the Cry of Lares in Puerto Rico, which marked the beginning of the struggle for independence of that sister nation against the Spanish colonialism.

July 25<sup>th</sup> will mark 116 years of the Intervention of the United States in Puerto Rico. Nonetheless, so many years of colonial domination have not been enough to deprive Puerto Rican people of their culture, identity and national sentiment. This along is an evidence of the unwavering vocation for independence rooted in this brotherly people.

There are already 32 resolutions and decisions adopted by the Committee on Decolonization on the question of Puerto Rico, all of them introduced by Cuba with the support in recent years of Bolivia, Ecuador, Nicaragua and Venezuela. In the last 14 years, the Committee has adopted our Resolution on the matter by consensus.

Puerto Rico is consolidated as an item of the Agenda of the Community of Latin American and Caribbean States (CELAC). In the second Summit of the Community – held on January 28<sup>th</sup> and 29<sup>th</sup> in Havana, Cuba – its leaders reiterated the Latin American and Caribbean nature of Puerto Rico and added that this is a matter of interest for CELAC. In addition, CELAC's Heads of States and Government commit to continue working within the framework of International Law, especially under Resolution 1514 (XV) of the United Nations General Assembly, so that Latin America and the Caribbean becomes a region free of colonialism and colonies.

In Cuba's view, the introduction of the Resolution on Puerto Rico at the Special Committee on Decolonization shows the historic commitment to the brotherly people and patriots of Puerto Rico, who along centuries have provided touching examples in the struggle for self-determination and independence, not only of Puerto Rico, but also of Cuba.

Cuba recalls that the resolution adopted by consensus in C24 last year, among its main elements, reaffirms the inalienable right of the Puerto Rican people to self-determination and independence and reiterates that Puerto Rico is a Latin American and Caribbean nation with its own and unmistakable national identity.

Such resolution calls upon the United States Government to assume its responsibility to foster a process allowing the Puerto Rican people to fully exercise their inalienable right to self-determination and independence. The document also expresses deep concern about the actions perpetrated against Puerto Rican independence fighters; urges the United States Government to complete the return of all occupied lands in Puerto Rico and the installations in Vieques and Ceiba; and asks the President of the United States to free Puerto

Rican political prisoners, who are serving sentences in US jails: Oscar López Rivera, whose case is of humanitarian nature and Norberto González Claudio.

Puerto Rican people can always count on our solidarity. Cuba will continue to uphold the legitimate right of the Puerto Rican people to self-determination and independence.

Thank you so much.